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Critics as well as readers consider Blood shot by Sara Paretsky the best work 

in challenging the gender norms of detective writing. The theme of toughness as 

a mode of writing is seen in the plot which twists, so as to induce the reader’s 

curiosity and suspence, from the first to the last page, and in the setting: tough 

women live in a tough town. 

At the beginning of the novel private investigator V. I. Warshawski is hired 

by her childhood friend Caroline Djiak to find out who her father was. But 

unexpectedly Victoria finds herself investigating the murder of an enviromental 

activist friend and the corruption at the chemical factory. Unfortunately, she got 

involved into a murder. 

Caroline’s request returns Victoria to her roots in the old South Chicago 

neighborhood she was raised in. She manages to dig up a lot of information on her 

own past, which she can see through her adult eyes. Simultaneously she sees 

a gallery of women with tough characters that penetrate the novel. 

She remembers her mum Gabriella suffering from incurable disease, loving 

her daughter, but tough. She remembers herself in her childhood with loving 

parents: reckless, but tough. She remembers her neighbor Caroline: frivolous and 

flakey, but tough. She remembers her close friend Dr Charlotte “Lotty” Herschel: 

caring, but tough. She meets an elderly lady: unsatisfied, but tough. 
Moreover, toughness is seen in the author’s choice of the name of the 

protagonist – Victoria (Vic for short), presupposing a direct correspondence of the 
name and the meaning of the word victory, of the name and the author’s strategy, 
of the name and the reader’s perception: the name possessor must have a tough 
character. 

Toughness is also seen in the form of the author’s address to her protagonist 
Victoria Iphigenia Warshawski as V. I. Stylistically speaking, such an abbreviation 
not only saves the author’s speech efforts while depicting the events of the novel, 
but being peculiar to a military style where it is stated as a conventional symbol 
and is known only to the initiated, it is used to enable the reader to feel the 
efficiency of a fast flow of events as military acts: so as to win, a winner must 
possess only a tough character. 

Focusing on the theme of toughness in a women’s character, S. Paretsky 
highlights the representation of gender in other themes reflecting various types of 
societal conflicts: between human and nature, the rich and the poor, men and 
women, adults and children. 
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ФЕНОМЕН КИТАЙСКОЙ ЭТНИЧЕСКОЙ ЛИТЕРАТУРЫ  
В СОВРЕМЕННОЙ МАССОВОЙ КУЛЬТУРЕ 

 
Массовая культура – понятие, охватывающее многообразные и разно-

родные явления культуры 20 в., получившие распространение в связи с науч-
но-технической революцией и постоянным обновлением средств массовой 
коммуникации. 
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Массовая литература – это часть массовой культуры. Ее бурное развитие 

пришлось на рубеж XX–XXI столетий. Массовую литературу определяют как 

совокупность популярных произведений, которые рассчитаны на читателя, 

не приобщенного (или мало приобщенного) к художественной литературе, не 

обладающего развитым вкусом, не желающего или не способного самостоя-

тельно мыслить и по достоинству оценивать произведения и ищущего в кни-

гах главным образом развлечения. (Хализев В. Е.) 

Американская литература традиционно отличается расовым и этниче-

ским разнообразием. В последние десятилетия XX века, она подвергалась 

процессу вычленения и осмысления национально-этнических компонентов. 

Появляется написанная на английском языке литература коренного населе-

ния Америки, латиноамериканская, афроамериканская еврейско-американ-

ская, а также азиатско-американская литературы. 

Как отдельное направление, азиатско-американская литература появи-

лась в конце 1960-х гг. Эта литература создается на английском языке, 

публикуется в США и представляет неповторимый языковой материал. 

Авторы часто выбирали темами для своих работ расовые предубеждения 

и дискриминацию, отношения в семьях и конфликты поколений, поиск иден-

тичности и изучение индивидуальной и коллективной истории и памяти.  

Классическими представителями азиатско-американской литературы 

являются такие как Дэвид Генри Хван (David Henry Hwang), Максин Хонг 

Кингстон (Maxine Hong Kingston) и Эми Тан (Amy Tan). 

Азиато-американское литературное творчество представлено китайской, 

японской, корейской, филиппинской традициями. Для данного исследования 

нас интересует китайская традиция. 

На рубеже ХХ–ХХI вв. выросло количество произведений китайско-

американских писателей, которые выделяются в отдельную группу, а не 

рассматриваются среди авторов азиатского происхождения.  

Одним из представителей современных азиатско-американских писате-

лей является Кевин Кван, известный сатирической трилогией, включающей 

в себя романы «Безумно богатые азиаты» (Crazy Rich Asians, 2013), «Безумно 

богатая китайская девушка» (Chinese Rich Girlfriend, 2015), «Проблемы 

богатых людей» (Rich People Problems, 2018). Его книги основаны на личных 

наблюдениях, объединяют мягкий юмор, едкую сатиру, мелодраму и элемен-

ты остросюжетных романов и принадлежат к азиатско-американской 

литературе. 

 


